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Beszélgetés Szécsi Tündével, a Fort Myers Egyetem professzorával

Nevét sok-sok évvel ezelőtt hallottam a Jászberényi Taní-
tóképző Főiskolán, de személyesen nem volt szerencsém 
találkozni vele. Már diákként felnéztem rá, hiszen ha va-
laki Amerikában él és dolgozik – gondoltam –, akkor bi-
zonyára nagyon-nagyon magas szintű angol nyelvtudás-
sal rendelkezik. Ezért ismeretlenül is tiszteltem. Későbbi 
tanulmányaim során olvastam cikkeit, láttam közös fo-
tókat a jászberényi és külföldi kollégáival. Ha valaki 
magyarul és angolul kutat, publikál és doktorál – gon-
doltam  –, akkor bizonyára nagyon jól és gyorsan tanul, 
rendkívül szorgalmas, intelligens és magas műveltségű 
lehet. Ezért ismeretlenül is tiszteltem. Az elmúlt néhány 
évben is sokszor hallottam Jászberényben: „Tudod…, 
Tünde, aki Floridában él, de most is itthon van.” Ha 
valaki minden évben ilyen sok időt tölt Jászberényben a 
családja és barátai körében – gondoltam –, akkor na-
gyon melegszívű, otthonát szerető, hűséges és ragaszkodó, ugyanakkor erős személyiség lehet. 
Ezért ismeretlenül is tiszteltem. Érthető, hogy amint lehetőségem nyílt Szécsi Tündével interjút 
készíteni, azonnal igent mondtam. Beszélgetésünk során Tünde barátságos, kedves, önzetlen és 
szerény személyét, szakma iránti alázatát, de határozott, céltudatos és rendkívül kitartó egyéni-
ségét – most már nem teljesen ismeretlenként – rendívül tisztelem. Köszönöm az interjút! 

Családi gyökerek 

„Az életem nagy része, amíg el nem mentünk Amerikába, Jászberényben zajlott.”

Szécsi Tünde Jászberényben született, gyermekkorától 2000-ig Jászberényben élt, s bár lakóhe-
lye és munkahelye révén az elmúlt 20 évben az Amerikai Egyesült Államokban tartózkodik, a 
mai napig az év egy bizonyos részét „tősgyökeres jászként” Jászberényben tölti. 

Tünde pedagóguscsaládból származik, szülei kezdetben Jászjákóhalmán tanítottak. A nagy-
családban is számos pedagógus volt: nagybátyja és nagynénje a Bercsényi Iskolában, egy má-
sik nagynénje a Gyakorló Iskolában dolgozott Tünde édesanyjával, keresztanyukája pedig a 
Maci óvoda vezető óvodapedagógusa volt. Valamint több unokatestvére szintén évtizedekig 
tanított a Jászságban és azon túl is. „Úgy, mint szüleim, én is Jászberényben nőttem fel, a Gya-
korló Iskolába jártam, majd a Lehel Vezér Gimnáziumba.”
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Tekintve, hogy szinte mindenki pedagógus a családjában, ezért meghatározó volt gyermekko-
rában, hogy folyamatosan jelen lehetett a különböző intézményekben, iskolai programokban, 
megismerhette a pedagóguspálya szépségeit. „Nagyon szép gyermekkorom volt, hiszen nagyon 
jó óvodába jártam. Keresztanyám, aki óvónő volt, mindig bevitt a csoportjába, anyáékkal pedig 
már 3 éves koromtól mehettem táborokba. Ezért nagyon sok jó emlékem van azzal kapcsolat-
ban, hogy mit jelent gyerekekkel és közösségben lenni, együtt csinálni dolgokat, és azt hiszem ez 
befolyásolta azt is, hogy utána milyen pályát választottam”.

Tünde jelenleg Floridában, Fort Myers-ben lakik férjével, Viktor fia Budapesten él, és egy 
nemzetközi politikai tanácsadó cégnél dolgozik. Veronika lánya szintén Amerikában tartózko-
dik, mivel munkahelye jelenleg Wisconsinban van, egy egyetemi agykutató laboratóriumban. 
A család fontos tagja még Tünde jászberényi nagynénje is, de kiterjedt rokonságával, távolabbi 
családtagjaival is gyakran találkozik magyarországi tartózkodása idején. „Tegnap volt éppen 
(2022. július 20. – szerk.) egy Szécsi találkozó az unokatestvérekkel, tehát a család nagy része 
vagy Jászberényben él vagy ilyenkor visszajön, hogy tudjunk találkozni.” 

Tanulmányok

„Azt gondolom, hogy annyira szerencsés voltam, mert a Gyakorló Iskolába jártam a hetvenes 
években, ahol nagyon jó szellemű tantestület tanított.”

Szécsi Tünde az általános iskolai éveire nagyon szívesen emlékszik vissza. „A mi osztá-
lyunk egy nagyon jó csoport volt, olyan gyerekekkel, akik tanulni akartak, tudni akartak, 
közösséget akartak építeni, ötleteik voltak. Nagyon szerettünk együtt lenni, imádtuk a nap-
közit, mert az udvarban mindig volt arra mód, hogy felfedezzünk dolgokat.”

Érdekes és egyedi szituációt jelentett Tünde számára, hogy osztályfőnöke felső tago-
zatban az édesanyja volt. „Sose felejtem el, hogy azt mondta nekem otthon: »Én sokkal szi-
gorúbb vagyok veled az iskolában, nehogy azt mondja bárki, hogy kivételezek veled.« Ezért 
volt az, hogy mindenkit a keresztnevén szólított, kivéve engem hívott mindig Szécsinek.” Az 
általános iskolában tanulta meg azt, hogy vannak elvárások, amiknek meg kell felelni, de 
a tanárok segíthetnek abban, hogy el lehessen érni a kitűzött célokat.  Tanáregyéniségként 
Rigó Lehelné tanárnőt (aki oroszt tanított), magyar szakos tanárnőjét, Boricsné Ilonka Ju-
ditot, valamint Csirke tanár urat említi a mai napig jó szívvel. 

Tünde az általános iskola után a Lehel Vezér Gimnáziumban folytatta tanulmányait 
orosz tagozatos osztályban, ahol osztályfőnöke Nagy Józsefné volt. „Azt gondolom, hogy 
egy kicsit azért lettem én is magyar szakos tanár, mert ő (Nagy Józsefné – szerk.) szakma-
ilag és emberileg példát mutatott finomságával, meleg és kedves lelkével, megértő szemé-
lyiségével”. Szeretettel gondol az orosz szakos tanárnőjére, Andrássy Margitra, aki „bár 
szigorú tanárnő volt, de szakmai felkészültségével és azzal, hogy mindent megtett értünk és 
mindenben segített, sokunkat motivált arra, hogy az orosz nyelvet válasszuk továbbtanu-
láskor. Nála tapasztaltam meg azt is, hogy a jó tanárnál igenis magas az elvárás a diákok 
felé, ugyanakkor nagyon erős szakmai segítséget kell nyújtani, hogy el is érjék azokat.” A 
középiskolás évek a tanulás mellett a barátságról, a közösségről is szóltak, a nyári élmé-
nyek és ifjúsági táborok mind-mind erős motivációt jelentettek a továbbtanuláshoz is. 
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A Szegedi Egyetemen magyar–orosz szakra járt, melynek sajátosságát és egyediségét 
jelentette, hogy hallgatótársaival az első és az utolsó előtti félévet a Szovjetunióban töltötte 
részképzésen. A külföldi tanulmányok lehetősége újfajta tanulási folyamatot is nyújtott 
számára, mindamellett, hogy összekovácsolta a későbbi barátokkal, akikkel kapcsolata a 
mai napig megmaradt. „Szeretném kiemelni azt is, hogy nagyon sok, nagyon jó profesz-
szorom volt, és azt éreztem, hogy van húzóerő, valamint azt, hogy művelt és tájékozott 
szeretnék lenni. Azóta is fontos az életemben, hogy egy új úton elinduljak és újat tanuljak.” 

Ez motiválta később abban is, hogy a Pécsi Egyetemen az angol szak mesterképzését 
elvégezze, majd később a Buffalo Egyetem Kisgyermekkori Neveléstudományi Program-
jában doktori végzettséget szerezzen. 

Pályaválasztás és pedagógiai hitvallás

„Azt hiszem, az nagyon fontos az életemben, hogy olyan családból származom, 
ahol mindenki tanár, illetve pedagógus volt.”

Szécsi Tünde pályaválasztását alapvetően meghatározta a – már korábban említett – gene-
rációkon átívelő pedagógusmodell, továbbá az a tapasztalat, amit szülei és rokonai példája 
mutatott számára már gyermekkorától kezdve. Úgy véli, hogy a pedagógus szakma az 
egyik legértékesebb, hiszen „… ez a hivatás megengedi azt, hogy hatással legyél mások 
életére és pozitívan tudd befolyásolni a gyerekeket. Ugyanakkor az a sok szeretet, amit 
kapsz – nemcsak abban az évben, amikor tanítasz, hanem évtizedekig – hatalmas ajándék.” 

Édesanyja munkája, amivel a gyerekekre gyakorolt kiemelkedő pedagógiai hatást, az egyik 
legnagyobb tanulság és példa számára: „Az egyik legmegdöbbentőbb élményem az volt, mikor 
anyukám meghalt nyolcvanöt éves korában, és a temetésen több tanítványával találkoztam. Mi-
vel ő 18 éves korától dolgozott, voltak olyan személyek, akiket már 60 évvel korábban tanított, 
és akik elmondták, hogy azért lettek olyan emberek, mert az én anyukám segített rajtuk. Például 
egy férfi felhívott egyszer telefonon, akit nem ismertem korábban, és elmondta, hogy ő rossz 
gyerek volt, a legtöbb tanár lemondott róla, de az anyukám mindig segítette. Ennek köszönhe-
tően el tudott menni ipari iskolába szakmát tanulni, és jobb életet élni.” 

Tünde szerint a pedagógus által hozzáadott értékrend, amit az egyes diákok számára 
nyújthat, társadalmi szempontból is nagy jelentőséggel bír, de alapvetően az egyéni életben 
játszik kiemelkedő szerepet. „A tanítás számomra egy kétirányú kapcsolat” – vallja, hiszen 
„a sok szeretetet, amit mi adunk a gyerekeknek, vissza is kapjuk”. 

Pályakezdés

„Ha belegondolok, akkor nem volt könnyű visszakerülni oda, ahová diákként jártam, de 
olyan kollégáim voltak, akik egyben a mentoraim is lettek, szeretettel fogadtak és segítettek 

(Nagy Józsefné, Balog Jánosné, Szántai Katalin).” 

A magyar–orosz szakos diploma megszerzése után Tünde visszaköltözött Jászberénybe, 
férjhez ment, és a Lehel Vezér Gimnáziumban kezdett orosz nyelvet tanítani. Többek kö-
zött részt vett a magyar–orosz két tannyelvű képzésben, ami változatos és gazdag lehető-
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ségeket nyújtott munkájában, hozzájárult szakmai fejlődéséhez, mivel az akkor működő két-
tannyelvű iskolák tanárai számára számos továbbképzést, szakmai megbeszélést szerveztek.

1989-ben, a rendszerváltás után újra kellett gondolni a további lehetőségeket, ezért 
elvégezte a Debreceni Egyetem angol nyelv és irodalom szakát, miközben megszülettek 
gyermekei (Viktor és Veronika). Édesanyja és az orosz származású fizika szakos kollé-
ganője sokat segített abban, hogy mind a tanulmányait, mind az anyai teendőket el tudja 
látni ebben az időszakban. „Mivel a fiamra sokat vigyázott a kolléganőm, aki csak oroszul 
tudott, amikor Viktor 1 éves lett, ugyanannyit értett oroszul, mint magyarul. Ezek a ba-
rátságok is nagyon fontosak a számomra, így például amikor 2008-ban lehetőségem volt 
Moszkvában részt venni egy konferencián, a gyermekeimet is elvittem, és találkoztunk a 
kolléganőmmel, aki piciként vigyázott rájuk.” 
A pályája során meghatározó volt az is, hogy 1991-ben az Amerikai Békeszolgálat önkénte-
seit taníthatta magyar nyelvre Bartókiné Koczka Éva kolléganőjével, aki országismeretet ok-
tatott. „Ez olyan alkalom volt számomra, amikor modern módszertani felkészítésben vettem 
részt, és rengeteg olyan nyelvtanítási technikát tanultam, amit a mai napig használni tudok.” 

Időközben Tünde egyre inkább az angol nyelv tanításával szeretett volna foglalkozni, 
így amikor a Jászberényi Tanítóképző Főiskolán angol szakos tanársegédi állást hirdettek, 
ő is megpályázta és elnyerte.  „A munkahelyváltásban az is motivált, hogy egy főisko-
lán tanítva a következő generáció tanítóira lehetek hatással.” Az idegen nyelvi tanszéken 
Szilágyiné Hodossy Zsuzsannával, Deme Máriával, Stefán Ildikóval és egy kanadai há-
zaspárral dolgozott együtt. „… olyan szerencsés voltam, hogy mindig olyan helyeken és 
olyan kollégákkal dolgoztam, akik azt keresték, hogy mit lehetne jobbá tenni, újítani. Itt 
kezdtem először kutatni, előadást tartani, tehát a főiskola sokban hozzájárult a későbbi 
kutatói munkámhoz. 

Ebben az időszakban a Maci Alapítványi óvoda és a Jászberényi Tanítóképző Főis-
kola már szakmai kapcsolatban állt a New york állambeli Buffalo Egyetemmel, melynek 
köszönhetően lehetőség nyílt a nemzetközi kapcsolatok építésére is. Amerikai oktatók és 
hallgatók látogattak Jászberénybe, dolgoztak az óvodában és részt vettek a főiskola életé-
ben, valamint jászberényi hallgatók és oktatók is kijuthattak Amerikába. Tünde számára 
azért volt jelentős ez a kapcsolat, mert ekkor ismerkedett meg James Hoot-tal, későbbi pro-
fesszorával, aki 2000-ben tanárcsere keretében felajánlott számára egy ösztöndíj lehetősé-
get, miután felvételt nyert a Buffalo Egyetem doktori képzésére. „A képzőben töltött három 
év új ajtókat is nyitott, amiért nagyon hálás vagyok. Taníthattam angolul, és számomra új 
tantárgyakat is (pl. drámapedagógiát). Természetesen nagy lehetőség volt, hogy a Buffalo 
Egyetem Kisgyermeknevelési Tanszékének gyakorló óvodájában kaptam egy ösztöndíjat az 
időre, míg a doktori tanulmányaimat folytattam.”  

Első évek az amerikai Buffaloban 

„Minden nehézség ellenére a buffalo-i éveket az életem egyik legszebb időszakának tekintem.”

Tünde 2000-ben költözött ki férjével és két kisgyermekével (akik 6 és 8 évesek voltak 
ekkor) Buffalo-ba, ahol heti 20 órában dolgozott az egyetemi gyakorló óvodában, illetve 
végezte tanulmányait a doktori képzésen. A családban ekkor még ő tudott egyedül ango-
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lul kommunikálni, de az amerikai életforma számára is ismeretlen volt. Ez az élethelyzet 
még inkább megerősítette abban, hogy „… amikor egy családért vagy felelős, akkor nem 
teheted meg azt, hogy nem veszed komolyan a feladataidat. Számomra az sosem volt op-
ció, hogy amit elkezdtem, azt ne fejezzem be”. Nagyon sokat köszönhet professzorának, aki 
segített a letelepedésben éppúgy, mint a szakmai fejlődésben. „Megint elmondhatom, hogy 
egyedül mindez nem sikerült volna. Mindig kellenek olyan emberek és közösség, akik segí-
tenek abban, hogy majd el tudd érni a célod.” Azt is fontosnak tartja, hogy most egyetemi 
professzorként ő segíthet a diákjainak, ugyanúgy, miként annak idején Hoot professzor neki. 

Az új környezetben történő tanulás és beilleszkedés folyamatát nagyban támogatta az akkor 
Buffaloban tanuló fiatal magyar közösség, akik hozzájuk hasonló szituációban éltek, és közel 
azonos nehézségekkel küzdöttek. „Ezekben a családokban mi szülők egyetemen tanultunk, 
és szinte mindenkinek volt kisgyereke, így nagyon sok hasonló dologban kellett helyt áll-
nunk, és bármikor fordulhattunk egymáshoz. Ez biztonságot adott.” A buffalói kapcsolatok 
szintén megmaradtak Tünde számára, és húsz év után is bármikor számíthatnak egymásra. 
„Ami még nagyon szép, hogy – bár legtöbbünk 2003-ban elköltözött Buffalóból – a mai 
napig mi és a gyerekeink is kapcsolatban vagyunk a többi családdal.

Tünde családtagjainak sem volt egyszerű ez az időszak. „Ekkor végeztem a PhD-képzést, 
tanultam, dolgoztam az óvodában, a férjem viszont még nem tudott munkát vállalni, és a gye-
rekek is kicsik voltak. Buffalóban viszont nagyon kedvesen befogadtak bennünket. A tanárok 
például olyan jó érzékkel bántak a gyerekekkel, hogy mindig azt hangsúlyozták, amit a kisgye-
rek magával hozott, és nem azt, amit még nem tudott. Ugyanakkor fontos elmondani, hogy volt 
egy nagyobb, erős magyar közösség is körülöttünk, magyar templommal és cserkészettel, ahová 
szintén eljártunk, mert fontos volt a magyar kultúra és nyelv megőrzése.  

Tünde számára elsődleges volt, hogy a gyermekei a magyar nyelvet ne felejtsék el, így 
állandóan részt vettek a magyar foglakozásokon, ünnepelték a magyar nemzeti ünnepeket, őriz-
ték a hagyományokat. Mivel azt is szem előtt tartották, hogy a gyerekek a magyar iskolarend-
szerbe is bármikor visszakerülhessenek, így több éven keresztül év végén különbözeti vizsgát 
tettek a Gyakorló Iskolában.  „Év közben én tanítottam írás-olvasást nekik, a férjem mate-
matikát, anyukám a természetismeretet, de ezt egyre nehezebb volt tartani, ahogy 4., majd 5. 
osztályba léptek. Egy idő után rájöttünk, hogy ami számunkra természetes, az egy Amerikában 
élő gyermeknek teljesen más. Ha csak arra gondolunk, hogy az otthoni nyelvhasználatunktól 
mennyire eltér a tananyagban előforduló kontextus vagy éppen egy szépirodalmi mű nyelvezete. 
Éppen ezért nagyon tudatosan figyeltem és építettem a baráti kapcsolatainkat itthon is, így nya-
ranta együtt mentünk nyaralni a barátokkal, vagy éppen Jászberényben bicikliztek, játszottak a 
gyerekek közösen. Mindez segítette őket a magyar nyelv megtartásában és fejlesztésében.  Nem 
utolsósorban „… arra is gondoltunk fontos, hogy kétnyelvűek legyenek a gyerekeink.” 

Jászberény és Magyarország természetesen továbbra is az életük része volt, tekintettel arra, 
hogy a rokonsággal történő kapcsolattartás nyelve a magyar nyelv maradt. Tünde számára ki-
emelt szempont volt tehát, hogy gyermekeivel Magyarországon töltsék az év egy részét, de 
emellett megismerjék nem csupán a magyar, hanem pl. az erdélyi, a szlovák történelmi múlttal 
rendelkező, magyar vonatkozású helyszíneket is. Lánya, Veronika nagyobb korában például a 
Csángó Fesztiválon is tolmácskodott, így személyes élményekkel gazdagodott a népi kultúráról 
és hagyományokról. „Biztos vagyok benne, hogy így sokkal inkább megértette és megérezte, 
hogy mit jelent a magyar lélek, és mi a fontos a számunkra.”



Világot látó és alakító jászságiak158

Az élet ezt igazolta többek között azzal is, hogy gyermekei az amerikai alapképzés után 
mindketten hazai egyetemen végezték a mesterképzést (angol nyelven). „Azt gondolom, hogy 
ha ez a kötődés nincs meg, akkor nem is jöttek volna haza tanulni. Viszont 20 évesen ez már 
egyértelműen az ő egyéni döntésükön múlott.”

Szakmai élete és eredményei nemzetközi és hazai viszonylatban

„Nagyon örültem, hogy ide kerülhettem tanítani (Florida Gulf Coast Egyetem – szerk.), mert 
a csaknem 5000 hallgatóval rendelkező egyetem akkor még csak hét éve indult, tehát még 

minden nagyon új és friss volt.”

Szécsi Tünde 2003-tól dolgozik a FGCU (Florida Gulf Coast University) Tanárképző Inté-
zet Kisgyermekkori Nevelési Tanszéken. „Az elmúlt húsz évben rengeteget fejlődött az egyetem, 
ahol ma már 15 000 diák tanul. Ennek az – aránylag új – egyetemnek a legnagyobb értéke, 
hogy mindenre mindig nyitottak, tehát ha valakinek van egy ötlete, akkor azt kipróbálhatja.” 

Tünde elsősorban kutatásmódszertannal, kisgyermekkori neveléssel, nyelvelsajátítás-
sal és nyelvi fejlesztéssel, bevándorló gyerekek és családok integrációjával kapcsolatos 
kurzusokat tanít, prioritást a multikulturális neveléssel kapcsolatos órái képeznek. 

Szakmai munkája tekintetében úgy véli, hogy tanításának első két félévében nagy vál-
tozáson ment keresztül mind szemléleti, mind módszertani szempontból, mivel Ameriká-
ban szinte minden kurzus alapja a hallgatói aktivitás, kritikai gondolkodás és kreativitás. 
„Az is nagyon új volt, hogy idegen nyelven tanítottam, nem ismertem alaposan sem az ame-
rikai oktatási rendszert, sem a floridait, tehát sok mindent kellett megtanulnom.” (Meg-
jegyzés: minden amerikai államban eltérő az oktatási rendszer.) Tünde itt ismerkedett meg 
egy kolléganőjével, akivel a legjobb barátnők lettek, és azóta is együtt dolgoznak, kutatnak 
az egyetemen. „Az élet sokszor jó lehetőséget hoz, mivel jön valaki, aki veled akar dolgozni 
és segíteni. Számomra az nagyon nagy dolog, amikor olyan emberekkel találkozok, akikkel 
azonos az érdeklődésünk és értékrendünk a munkához való viszonyban. A közösség, a töb-
biekhez tartozás alapvető, hogy a tudományos és a szakmai fejlődésben haladni lehessen.” 

Szakmai fejlődésében meghatározó szerepet játszott több pedagógiai és nemzetközi 
szervezetben való munkája és vallja, hogy „… a kooperáció, a kollaboráció nagyon sokat 
segít a tudományos életben, ezáltal sok kollégát megismertem például Oroszországból, 
Kínából, Finnországból, Ausztráliából, akikkel elkezdünk együtt gondolkodni, majd szüle-
tett egy kutatás, egy cikk később”. Szintén értéknek és előnynek tekinti, hogy az egyetem 
nagyon támogató és nyitott, így például lehetőséget adnak alkotói szabadságra, ugyanak-
kor szigorúan értékelik az oktatói munkát, melyhez minden évben komoly tervezetet kell 
leadni, majd egy év végi értékelést a vállalt feladatok kapcsán. Ennek az értékelési rend-
szernek maximálisan megfelelt már pályája kezdetétől fogva, és tíz éven belül egyetemi 
tanári rangot kapott. „Számomra pozitív az értékelési rendszer struktúrája és a szakmai 
feladatokkal szembeni elvárás is, nem kifejezetten azért, mert esetleg anyagilag honorál-
ják, hanem mert azt érzi az ember, hogy a kemény és szorgalmas munka által eredményt 
ér el. Ugyanakkor mindig tartogat valamilyen érdekességet a korábbi vagy az új kutatási 
terület, amivel foglalkozhatok.”
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Kutatási témája, mely a külföldről Amerikába érkező családok, a bevándorló gyerme-
kek tanulási folyamatát vizsgálja, saját élethelyzetéből is fakad. Egyik barátnőjével, a szin-
tén jászberényi származású Szilágyi Jankával, aki jelenleg az SUNy Brockporti Egyetem 
tanára, először szülőként, majd kutatóként kezdtek foglalkozni például azzal, hogy meny-
nyire fontos a technológia alkalmazása a bevándorló családok nyelv- és kultúrafenntartó 
törekvéseiben. Az elmúlt tíz évben nagy volumenű kutatássá nőtte ki magát ez a téma, 
és számos publikációban, konferencia előadásban osztották meg kutatási eredményeiket, 
amely az amerikai–magyar közösségek nyelvmegőrzéséhez nagyban hozzájárul. Szintén 
Tünde érdeklődési és kutatási területét jelenti a gyermekek és az állatok kapcsolati tényezőinek 
– például az állatokkal szembeni biztonságos magatartás – vizsgálata, amelyet egy állatvédő 
szervezet által kidolgozott program kapcsán kezdett el kutatni. 

Jelenleg azonban legdominánsabban a kutatásalapú kurzusok kidolgozásával foglalkozik, 
melyből egy programot is szeretnének indítani az egyetemen. Ennek lényege, hogy a hallgatók 
a tananyagot empirikus kutatások kidolgozásával és megvalósításával dolgozzák fel. (A kultu-
rális sokszínűséggel kapcsolatos témát egy menekültekkel foglalkozó szervezettel való együtt-
működés és kutatás segítségével tárták fel a hallgatók. Ezáltal ismerték meg, hogy a menekült 
gyerekeknek – pl. Kubából, Haitiből érkezve – milyen nagy problémát jelent az angol nyelvi 
fejlődésükben a covid alatti időszak, amikor iskolába sem járhattak, és nem volt kapcsolatuk 
igazán a befogadó országgal.) Ezt a típusú módszertant az elmúlt időszakban a hallgatói kom-
petenciafejlődés kapcsán is fontosnak tartotta követni, és az aktuális publikációiban arról is 
olvashatunk, hogy a hallgatói attitűd és kompetencia terén (pl. kommunikációs készség, kritikai 
gondolkodás) milyen változás tapasztalható a kutatásalapú kurzusok elvégzése után.

„Természetesen nagyon büszke vagyok a magyar kapcsolataimra is” – vallja. Már 2002-ben 
szerepe volt abban, hogy a jászberényi és amerikai hallgatók egymás levelezőtársai lehettek, és 
főként multikulturális témákban együtt dolgozhattak. Tünde részt vett annak a programnak a 
kidolgozásában is, melynek köszönhetően kétévente érkeznek amerikai oktatók és hallgatók 
a Jászberényi Campusra a mai napig. Az itt töltött két hét alatt megismerkednek a magyar 
oktatási rendszerrel, többek között angol nyelvi órákat tartanak a Szent István Sport Általános 
Iskolában és Gimnáziumban.

 „A floridai egyetem számára elsődleges a nemzetköziesítés, ezért az egyetemünk támogatja 
a magyar egyetemekkel fenntartott kapcsolatokat. A Jászberényi Campus mellett jól működő 
kapcsolatunk van a Soproni Egyetem Benedek Elek Pedagógiai Karával és jelenleg a Pécsi 
Egyetem Pedagógiai tanszékével szeretnénk kialakítani újabb együttműködést a mester- és dok-
tori képzésen részt vevő hallgatóink között.”

A magyar kapcsolatokon kívül Tünde együtt dolgozik kutatókkal finn, francia, olasz és 
spanyol egyetemekről. Számára kiemelten lényeges, hogy – mint professzor és kutató – aktív 
tagja legyen szakmai szervezeteknek. Jó néhány évig dolgozott az Association for Childhood 
Education szervezetben, ahol két évig elnöke volt Florida Állam tagszervezetének. Jelenleg is 
a legnagyobb kétnyelvű oktatást szolgáló szervezet – National Association of Bilingual Educa-
tion – folyóiratának szerkesztőségi tagja. Továbbá fontosnak tartja az amerikai magyar szakmai 
szervezetekkel végzett munkáját is. „Tagja vagyok az American Hungarian Educators Asso-
ciation (AHEA) szervezetének, és vallom, hogy attól függetlenül, hogy nem ugyanabban az 
országban élünk, a magyar és amerikai pedagógusoknak és egyetemi oktatóknak sok és fontos 
mondanivalójuk van egymás számára, amiből mindannyian profitálunk.”
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A hallgatókkal való kapcsolat során „arra vagyok a legbüszkébb, hogy már az első taní-
tási évemben létrehoztam egy diákcsoportot Eagles Educate néven, ahova a legmotiváltabb 
és leglelkesebb hallgatók jöttek és szerveztek programokat gyerekeknek. Ebben a csoportban 
elsősorban olyan gyerekek oktatásával és támogatásával foglalkoztunk, akik a családjukkal 
rendszeresen vándoroltak mezőgazdasági munkát végezve, ezért nagy segítséget igényeltek a 
folyamatos iskolaváltások miatt”. A hallgatók ezeket a tapasztalatokat tudományos konferenci-
án is előadták, sőt az egyik alapító tag ma már ledoktorált és New york Államban tanít. Tünde 
küldetésének vallja, hogy a nehéz sorsú, bevándorló (pl. mexikói, guatemalai, haiti) hallgatókat 
segítse, mentorálja, tutorálja. „Számomra nagyon fontos az, hogy nekik sikerüljön elvégezni az 
egyetemet és tanárok legyenek, mert akkor mintát jelentenek a következő generációnak.” Két 
tanítványa is példázza a hallgatói sikereket, akiknek a szülei Mexikóból immigráltak az USA-
ba, hiszen egy kétnyelvű konferencián tartott előadásukkal olyan érdeklődést keltettek a közön-
ség soraiban, hogy egy gyermekkönyv írása kapcsán keresték meg őket. Ma ezek a hallgatók 
visszatértek tanítani abba a városba, ahol felnőttek, és saját példájukkal segítik a bevándorló 
gyerekeket, hogy elérhessék céljaikat. 

Jövőbeli tervek Amerikában és Magyarországon 

„Amerikában bármeddig taníthatsz, nincs felső korhatár, és (őszintén szólva) egyáltalán nem 
is érzem azt, hogy szeretnék nyugdíjba menni a közeljövőben.”

Szécsi Tünde oktatói munkássága mellett számos pályázat és ösztöndíj nyertese, szakmai 
eredményei nemzetközi és magyar tekintetben is széles körben elismertek. Tudományos 
előadásait az Amerikai Egyesült Államokon és Magyarországon kívül – többek között – Spa-
nyolországban, Görögországban, Olaszországban, Dániában, Oroszországban is megismer-
hették a szakemberek. 

Tervei között még számos új gondolat szerepel, ami a jövőbeli munkára vonatkozik. Egyik 
célja, hogy a kutatásalapú szemináriumokra – több kollégát bevonva – jóval több órában ad-
nak lehetőséget, és a hallgatók egy kiegészítő képzés keretében erről tanúsítványt kaphatnak 
az egyetem elvégzésével. Ezt a javaslatot az egyetem dékánja is támogatja, és valószínűleg 
az idei tanév tavaszi félévben sikerül megvalósítani. „Ezenkívül még több nemzetközi kap-
csolatot szeretnék kiépíteni, emiatt nemsokára Valenciába utazok. Mindemellett szeretném 
folytatni Szilágyi Jankával a magyar nyelv fenntartásával kapcsolatos kutatásunkat. Szóval 
az elkövetkezendő 5-8 évben még biztosan egyetemi tanárként dolgoznék.” 

Tünde magánéletét két gyermeke tervei is befolyásolják, „mint egy jó tyúkanyó” szeretne 
közel lenni hozzájuk. Számára az, hogy családjával Floridába költözött, nem változtatta meg 
az életét teljes mértékben, hiszen „… ennél tökéletesebb életet nem tudnék elképzelni, hogy 
megtehetem azt, hogy 9-10 hónapot kint vagyok, majd 2-3 hónapig hazajövök, ahol találko-
zok a barátaimmal és élem a magyar életem, pl. biciklizünk a Zagyva partján. Természetesen 
kint is vannak barátaim, de amikor az én koromban megy ki valaki külföldre, akkor a gyökerei 
itthon vannak. A mai napig magyar fejjel és aggyal gondolkodok, persze picit biztos másképp, 
mintha az elmúlt 20 évben itthon laktam volna.”


